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ادامه از صفحه اول

دولت شفاف
 هم اینک در فضای مجازی اتهامات مختلفی 
به همه مســئولان کشــور اعم از رؤســای ســه 
قوه، وزیران و دیگر مســئولان وارد شــده است. 
یا نادرســت بودن این  تشــخیص درســت بودن 
اتهامــات از تــوان شــهروندان معمولی و حتی 
فرهیختگان خارج اســت؛ اما اگر این شــایعات 
و اتهامات بی پاســخ و بی توضیح بماند، به باور 
مردم می نشــیند. البته واضح است که شفافیت 
باید هم زمان با اقدامات و طرح مســائل باشــد. 
کاری ماننــد گزارش تلفیق بودجه که ســالانه و 
نه حتی بلافاصله پس از ســال انجام می شــود 
نمی تواند در زمره شــفافیت ها قــرار گیرد بلکه 
شــفافیت باید هم زمان بــا اقدامات رقم بخورد. 
اینکه جلســه رســمی مجلس (به جز جلسات 
محرمانه) از صدای جمهوری اســلامی مستقیم 
پخش می شود، نمونه مناسبی از شفافیت است 
و به همین دلیــل مخاطبــان از نحــوه رویارویی 
مجلس با مسائل مطلع می شوند؛ درحالی که از 
جلسات دولت، شورای اقتصاد، مجلس خبرگان، 
شــورای نگهبــان و وزرا و ســایر مقامات هیچ 
اطلاعی هم زمان در اختیار مردم قرار نمی گیرد. 
امــروز حتــی مســابقات ورزشــی و داوری هــا 
به صورت شــفاف در اختیار مردم قرار می گیرد. 
در گذشــته های نه چندان دور برای مثال اگر دو 
امتیازدادن  کشــتی گیر مبارزه می کردند، نحــوه 
مخفیانــه روی کاغــذ بــود و در پایان مســابقه 
تنهــا نتیجه اعلام می شــد. درحالی که امروزه با 
نصب تابلوهــای الکترونیکــی هرگونه امتیازی 
بلافاصله روی تابلوها منعکس می شود و اجازه 
اعتراض به مربیان داده می شــود و با نشان دادن 
صحنــه مشــکوک تصمیــم درســت را اتخاذ 
می کننــد. این شــفافیت ها از التهــاب بازیکنان، 
مربیــان و تماشــاگران می کاهد زیــرا اطلاعات 
درســت دریافت می کنند و به همین دلیل عقده 
فرورفته ای که باعث جدال و نزاع شود در دلشان 
حضور نمی یابد. البته در اتاق شیشه ای نشستن و 
به نظاره ایستادن چندان مطلوب نیست؛  دیگران 
اما زندگی صحنه بروز و ظهور انســان ها بوده و 
عالم محضر خداست. اگر همچنان که در مقابل 
دوربین های نصب شــده خویشتن داری می کنیم، 
به حضور خداوند اعتقاد داشــته باشــیم، بدون 
دوربین هم خویشتن داری می کنیم. حال چه بهتر 
که خود را در اتاق شیشــه ای و در معرض مردم 
و رســانه ها بگذاریم و با حســن نیت و شجاعت 
دیگران را به قضاوت بطلبیم. چنین می شود که 
مسئولان علاوه بر آنکه مانع شفافیت نمی شوند 
خود پیش قدم می شوند و بسیار روشن است که 
اشــتباهات مدیریتی بســیار کم و کمتر می شود. 
البته کار اندکی سخت تر می شود اما این سختی 
ســهولت هایی تعیین کننده را دربــر دارد و یکی 
از مصادیق «ان مع العســر یسرا فان مع العسر 
یســرا» همین سختی رفتار شفاف و نتایج مبارک 
آن اســت. نگارنده به عنوان کسی که در مطالعه 
جرایــد و مراجعه به رســانه ها دســتی بر آتش 
دارد، احساس قوی دارد که بسیاری از مسائل را 
نمی فهمد. آن قدر اطلاعات ناقص و شبهه انگیز 
وجــود دارد که کمتر انســانی آن را به باور خود 
راه می دهد، هرچند به هر حال تأثیر خود را دارد. 
این آفتی اســت که نصیب مردم کشورمان شده 
اســت. اگر عمیق به اطلاعات در دسترس نگاه 
کنیم، چیزی دستگیرمان نمی شود و اگر سطحی 
نگاه کنیــم، باورهایمان دچار تزلزل و شکســت 
می شود. سؤال اینجاست! چرا مسئولان توضیح 
نمی دهنــد و دلایل خود را تشــریح نمی کنند تا 
شفافیت ایجاد شــود. چرا وزیر کشاورزی درباره 
علل انتصابات توضیح نمی دهد و نمی گوید چرا 
ســه برادرزن خود را منصوب کرده اســت. چرا 
وزیر نیرو دلیل به کارگیری افراد غیرمتخصص را 
توضیح نمی دهــد. در وزارتخانه ای که آکنده از 
افراد متخصص است. چرا به روشنی درخصوص 
کشــتی ویتنامی توضیــح داده نمی شــود. چرا 
وزارت بهداشــت درباره مســائل کرونا، داروها، 
واکســن هاو تولید داخل آن مســائل را روشــن 
نمی کند. چرا وزارت خارجــه موضوع چاه های 
گاز دریاچه خزر را روشــن نمی کند. چرا سازمان 
محیط زیست، وزارت مســکن، وزارت کشاورزی 
و سایر دستگاه های ذی ربط درباره نشست زمین 
در کشــور و خسارات واردشــده و آنچه در شهر 
اصفهان رخ داده اســت و علــت بی تصمیمی 
خود درباره این پدیده و آینده را به مردم توضیح 
شفاف نمی دهند؟ از این قبیل مسائل بسیار زیاد 
اســت و همچنان که دولت آقای حسن روحانی 
مــردم را در بی اطلاعی نگه داشــته بود، در این 
دولت همچنــان راه روحانــی ادامــه دارد. آیا 
حکمرانی بدون شفافیت می تواند تداوم داشته 

باشد؟

سندرم مسئولیت بی اختیار
آنها که از تشــخیص زمان درســت برخاستن از 
صندلــی عاجزنــد و با میل خویــش بر منصب 
می نشــینند، بعدترها متأســفانه از سوی جریان 
سیاسی مقابل و این بار خلاف میل خویش روی 
صندلی داغ متهــم خواهند نشســت. نتیجه؟ 
نیروی انســانی متخصص یک جریان سیاسی به 
مرور دچار زوال شــده و دست آن جریان خالی 

می شود.

کوتاه از دیپلماسى

سومین نشست امنیت منطقه ای 
در هند با حضور شمخانی

ایســنا: ســومین نشســت گفت وگوی امنیت  �
منطقه ای با حضور دبیران و مشاوران امنیت ملی 
ایران، روسیه، هندوســتان، تاجیکستان، ازبکستان، 
قرقیزستان و ترکمنســتان و قزاقستان در دهلی نو 
آغاز بــه کار کــرد. علی شــمخانی، نماینــده مقام 
معظم رهبری و دبیر شــورای عالــی امنیت ملی، 
سه شنبه شــب برای شــرکت در ســومین نشست 
گفت وگوی امنیت منطقه ای وارد دهلی نو پایتخت 
هند شد. شمخانی در بدو ورود به فرودگاه دهلی نو 
در گفت وگــو با خبرنــگاران با ابراز خرســندی از 
تداوم نشســت گفت وگوی امنیت منطقه ای که با 
ابتکار جمهوری اســلامی ایران در سه سال پیش 
بنیان گذاشته شــد، بر ضرورت افزایش تعاملات و 
همکاری های منطقه ای برای مقابله با تهدیدات و 
مؤلفه های ناامن ســاز تأکید کرد. دبیر شورای عالی 
امنیت ملی ایران با اشاره به تمرکز سومین نشست 
گفت وگوی امنیت منطقــه ای بر موضوع تحولات 
سیاسی و امنیتی افغانستان گفت: «تلاش خواهیم 
کرد در این نشســت با تشــریک مساعی کشورهای 
شرکت کننده، ضمن بررسی مؤلفه های بحران ساز 
در منطقه به ویژه افغانستان، راهکارهای کمک به 
ایجاد صلح و ثباتی پایدار و فراگیر در افغانســتان 
را بررســی کنیم و به راهکارهای عملیاتی مشترک 
برسیم». شــمخانی همچنین در ســخنرانی خود 
در این نشســت گفت: «امروز افغانستان با کوهی 
از مشــکل بر جای  مانده است که عبوردادن آن به 
ســاحل نجات وظیفه همه ماست». او تأکید کرد: 
«آمریکا حتی در موضوع صلح در افغانســتان نیز 
فریبکارانــه رفتار کرد». دبیر شــورای عالی امنیت 
ملی ایــران همچنین بعدازظهر دیــروز با «آجیت 
دووال» همتــای هنــدی خود دیــدار و گفت وگو 
کرد. شــمخانی در این ملاقــات دوجانبه بر لزوم 
همکاری دو کشــور تأکیــد کرد و گفــت: «میزان 
روابــط اقتصادی دو طــرف در حد و انــدازه نیات 
رهبران و سابقه درخشــان روابط دو کشور نیست 
کــه باید در رفــع موانع آن با نگاه به آینده کوشــا 
بود». وی افــزود: «یکــی از مهم ترین موضوعات 
فی مابین تسریع در راه اندازی کامل چابهار است و 
جمهوری اسلامی ایران مایل است از ظرفیت های 
خود برای توســعه و رشــد منطقه استفاده کند و 
روابط دوجانبه مســتحکم با هند می تواند در این 
مسیر راهگشــا باشد». دبیر شــورای عالی امنیت 
ملــی تأکید کرد: «ایران علاوه بر همکاری در ســه 
حــوزه بین المللــی، منطقــه ای و دوجانبه با هند 
خواستار گســترش مناسبات براساس ظرفیت های 
علمــی، فنــی و ترانزیتــی با این کشــور اســت». 
شمخانی همچنین با اشاره به تحولات افغانستان 
و برنامــه غربی ها در ناامن ســازی منطقه، بر لزوم 
مشــارکت همه کشــورهای منطقــه در کمک به 
مــردم افغانســتان و برخورد با عوامل ناامن ســاز 
تأکید و ابــراز امیدواری کرد که دو کشــور بتوانند 
داشــته  بیشــتری  در این خصــوص همکاری های 
باشــند. «آجیــت دووال» نیز در ایــن دیدار ضمن 
تأکید بــر اهمیت فراوان روابــط دوجانبه با ایران، 
بر لزوم گســترش همکاری ها به ویژه در حوزه های 
اقتصادی و امنیتی تأکید کرد. مشــاور امنیت ملی 
هنــد نیز با اظهار تأســف درباره میزان نامناســب 
روابط اقتصادی دو طــرف، بر لزوم رفع موانع این 

موضوع تأکید کرد.

سخنگوی وزارت خارجه آمریکا:
بازگشت به تعهدات برجامی 
در راستای منافع آمریکاست

ایلنــا: ند پرایــس، ســخنگوی وزارت خارجه  �
آمریکا، گفت کشــورش به دنبال تعامل سازنده در 
وین است. او در پاسخ به پرسشی درباره اظهارات 
اخیر رئیس ســتاد مشــترک ارتش اسرائیل و تأثیر 
آن بــر مذاکرات وین، مدعی شــد کــه همواره در 
بیانیه هــای خــود اعــلام کرده ایم کــه معتقدیم 
بازگشت متقابل مشــترک به پایبندی به تعهدات 
برجامی همچنان مؤثرترین روش برای اطمینان از 
عدم دســتیابی ایران به سلاح هسته ای به صورت 
دائمــی و قابل تأیید اســت. او در ادامه افزود که 
معتقدیــم نتیجــه دیپلماتیک بازگشــت متقابل 
به تعهدات برجامی، در راســتای منافع آمریکا و 
متحدان منطقه ای آن اســت. پرایس با اشــاره به 
ازســرگیری مذاکرات برجامی در تاریخ ۲۹ نوامبر، 
گفت: «به همین دلیل به دنبال تعامل ســازنده در 

وین هستیم».

مقام روس:
جایگزین قابل قبولی برای برجام 

وجود ندارد
ســازمان های  � در  روســیه  نماینــده  ایســنا: 

بین المللی در وین از ازســرگیری مذاکرات احیای 
توافق هســته ای در وین اســتقبال کــرده و گفت 
جایگزین قابل قبولی برای توافق هســته ای وجود 
نــدارد. میخائیــل اولیانــوف، در توییتر نوشــت: 
«مذاکــرات بازگردانــی/ تجدیــد/ احیــای برجام 
به مدت ۲۰ روز دیگر از سرگرفته خواهد شد. پس 
از وقفه ای طولانی (تقریبــا پنج و نیم ماه)، رخداد 
قابل توجهی خواهد بــود. باید کار موفقیت آمیزی 
شــود. هیچ جایگزیــن قابل قبول دیگــری وجود 

ندارد».

بازگشت به برجام اگرچه سهل به نظر می آید اما 
هم زمان می تواند بســیار ممتنع باشد. فعلا می توان 
گفت هیــچ عضوی به طورکامل در این توافق حضور 
ندارد و همه به نوعی از تعهداتشان فاصله گرفته اند. 
اگرچه اینکه کدام اول دســت به نقــض برجام زده 
گزینه مهمی به نظر می رســد. آمریکا با عدم اجرای 
تعهداتــش و نهایتــا خروجــش از برجــام، اروپا با 
بی عملــی و نهایتا ایران با کاهش گام به گام تعهدات 

هسته ای و در نهایت عدم اجرای همه آنها.
اما حالا که قرار اســت مذاکره انجام شــود،  چه 
تصویــری پیش رو قــرار دارد؟ علی باقــری به جای 
عبــاس عراقچی، رئیس تیم مذاکره کننده هســته ای 
اســت. او که ســابقه حضور در تیم مذاکراتی سعید 
جلیلی را دارد، کار سختی در پیش دارد. نگاه مثبتی 
به جنس مذاکره ای که او می تواند انجام دهد در بین 
اعضای ۱+۴ وجود ندارد. آنها برخلاف تیم مذاکراتی 
ظریــف که گفته می شــد می رونــد تا توافــق کنند، 
معروف هســتند که می روند تا مذاکره کش پیدا کند. 
اگرچه او از اولین مقصد مذاکراتی در پاریس و در یک 
گفت وگو از این حربه اســتفاده کرده و می گوید «قرار 
نیســت تا ابد میز مذاکرات در وین برقرار باشــد  بلکه 

قرار است مذاکرات در وین به توافق منجر شود».
البته آقای باقری تمایل فراوانی به تغییر مفاهیم 
و پارادایم هــا هــم دارد. اینکــه ترجیــح می دهد از 
کلمه «برجام» اســتفاده نکند و به مذاکرات یا توافق 
بســنده کند تا شاید نشــان دهد که ایران هم به این 
توافق دلبســتگی چندانی ندارد. باقــری تأکید دارد 
که ما مذاکره هســته ای نداریم و مذاکره درباره رفع 

تحریم های غیرقانونی آمریکا انجام می شود.
سهل است...

ازهمیــن رو می تــوان گفت کــه وضعیت فعلی 
برجام سهل اســت؛ چه آنچه باقری می گوید یا چند 
روز گذشــته به عنوان سه شــرط ایران برای آمریکا از 
زبان ســخنگوی وزارت خارجه ایران منتشــر شــد، 

همگی همان متن برجام اســت که باید همه طرفین 
بــه آن پایبند باشــند تا نهایتا برجامی وجود داشــته 
باشــد. روز دوشنبه به نقل از ســخنگوی وزارت امور 
خارجه ایران این متن منتشــر شــد «ایــالات متحده 
مســیرش برای بازگشــت به برجام روشن است؛ باید 
بپذیرد به عنوان مقصر وضعیت فعلی از این مسیری 
که رفته برمی گردد. آمریکا برای بازگشت از این مسیر 
غلط باید تحریم های ظالمانــه و غیرقانونی که بعد 
از خــروج آمریکا از برجام اعمال کرده همه را یک جا 
به صورت مؤثر بــردارد و مهم تر اینکه تضمین بدهد 
کــه هیچ دولتــی در ایالات متحده مجــددا جهان و 
حقــوق بین الملل را به ســخره نخواهد گرفت و این 

شرایط را تکرار نخواهد کرد».
اگرچه در ادبیات او از کلمه شــرط استفاده نشده 
امــا باید اذعان کرد که اینها همان متن برجام اســت 
و برجام بدون اینها اساســا هویتی ندارد. آنچه ایران 
افزوده و در برجام نیســت همان بحث تضمین است 
که از لحاظ حقوقی و سیاســی بعید به نظر می آید. 
امــا در متن برجام هم به تســهیل رابطــه تجاری با 
ایران اشاره شد که شاید در عمل عنصر مهمی درباره 

تضمین باشد.
ممتنع است ...

اما احیای برجام ممتنع اســت، پیچیده و پرابهام. 
آیا آمریکا می خواهد بــر اهداف جدیدی تمرکز کند؟ 
آیــا به تحریم ها می خواهد دلخوش بماند و... باقری 
می گوید که «ما مذاکرات هســته ای نداریم. موضوع 
اصلی پیامدهای ناشــی از خــروج آمریکا از برجام و 
تحریم هاســت». معاون سیاســی وزیر امور خارجه 
درباره اظهــارات «ژان ایــو لودریــان»، وزیر خارجه 
فرانســه، مبنی بر اینکه مذاکــرات احیای برجام باید 
از جایــی که تــا ۲۰ ژوئن رســیده بود، از ســر گرفته 
شــود، بیان کرد: «ما مذاکرات هسته ای نداریم، چون 
موضوع هســته ای در ســال ۱۳۹۴ در قالب توافقی 
که بین ایران و ۱+۵ شــکل گرفت، به طورکامل توافق 

حاصل شــد. موضوع اصلی کــه الان پیش رو داریم، 
پیامدهای ناشــی از خــروج آمریــکا از توافق برجام 
اســت که آن پیامدها فقط منحصر بــه تحریم های 
غیرقانونی اســت که علیه جمهوری اســلامی ایران 

وضع شده است».
باقری در پاریس علاوه بر گفت وگو با صداوســیما 
که در بالا بخشی از آن آمد،  با لوفیگارو هم گفت وگو 
کــرد. نکاتی که او در این مصاحبــه گفت نیز چندان 
نکتــه عجیبی نیســت امــا پایبندی ایران بــه توافق 

هسته ای با ۱+۵ را نشان می دهد.
اولویت چیست؟

معاون سیاســی وزیر امور خارجه ایران در پاسخ 
بــه این ســؤال لوفیگارو کــه اولویت هــای ایران در 
ازســرگیری مذاکرات وین از هشــتم آذر (۲۹ نوامبر) 
چیست، گفت: «اولویت اساســی ایران این است که 
موضوع لغو تحریم های غیرقانونی باید محور اصلی 
گفت وگوها در دور جدید باشــد. چون مسئله اصلی 
خروج آمریکا از توافق اســت، لذا تبعات و پیامدهای 

این خروج، تحریم های غیرقانونی بوده است».
معاون وزیر امور خارجه تصریح کرد: دستیابی به 
توافقی که نتایج عملی برای مردم ایران داشته باشد، 

مسئله اصلی است و این برای ما اهمیت دارد.
او همچنین در پاســخ به ســؤالی دربــاره تأکید 
رئیس جمهوری مبنی بر عدم طرح درخواســت های 
غیرواقع بینانه از سوی طرف های مذاکره کننده اظهار 
کرد: هــر چیزی که مغایر با توافق ۲۰۱۵ باشــد، باید 

کنار گذاشته شود.
باقری بــا بیان اینکه موضوعات خــارج از برجام 
اصــلا قابل طرح نیســتند، گفــت: بحــث مذاکرات 
موضوعی است که به توافق سال ۲۰۱۵ مربوط است 
و مثــلا توان دفاعی ایران هیــچ ارتباطی با آن ندارد. 
هرکــس بخواهد دســتیابی به توافــق در چارچوب 
توافق ۲۰۱۵ را به تأخیــر بیندازد، موضوعات دیگر را 

مطرح می کند.

باقری کنــی همچنین درباره درخواســت تضمین 
ایران از کاخ ســفید گفت: آمریکایی ها، تعهداتشــان 
را نقض کرده انــد و اروپایی ها نیز ناتوان از احترام به 
تعهداتشان بوده اند. ما باید در شرایط پیش رو توافقی 

را انجام دهیم که این بار پایدار باشد.
قرار نیست میز مذاکرات تا ابد برقرار باشد

معاون سیاســی وزارت خارجه در پاســخ به این 
پرســش خبرنگار فیگارو که هزینه مالی عدم توافق 
برای ایران در ســه سال پایانی دوره ریاست جمهوری 
بایدن قریب به صد میلیارد دلار ضرر ناشی از کاهش 
درآمد نفتی بوده و آیا ایران که با تحریم ها و مســائل 
ناشــی از همه گیری کرونا مواجه اســت، می تواند از 
چنین رقمی چشم پوشی کند، گفت: طرف های توافق 
باید ضمانت هایی را بدهند که این توافق پایدار بماند، 
چون می خواهیم توافقی داشــته باشــیم که جلوی 

ضررهای آتی را هم بگیرد.
وی گفت: بهترین گزینه برای ما توافقی اســت که 
حقــوق مردم و منافع ما را تأمین کند. قرار نیســت تا 
ابد میز مذاکرات در وین برقرار باشــد  بلکه قرار است 

مذاکرات در وین به توافق منجر شود.
باقری با بیان اینکه تمام فعالیت های هســته ای 
ایران منطبق با معاهده ان پی تی و توافق نامه پادمان 
اســت، گفت: همــه این اقدامــات زیر نظــر آژانس 
بین المللی انرژی اتمی انجام می شــود و ایران هیچ 

فعالیت هسته ای غیرقانونی ندارد.
مذاکره کننــده ارشــد کشــورمان یادآور شــد: هر 
زمان طــرف مقابل اراده عملی برای لغو تحریم های 
غیرقانونی داشــته باشــد، ایران نیز با راستی آزمایی 
مناســب در چارچوب توافق ۲۰۱۵ عمل خواهد کرد؛ 
بنابرایــن همه چیز به آمادگی طرف مقابل بســتگی 

دارد.
باقری روز گذشــته از فرانســه به برلیــن رفت تا 
رایزنــی با همتای برلینی خــود در مذاکرات را انجام 

دهد.

معاون سیاسی وزیر امور خارجه در گفت وگو با لوفیگارو:
قرار است مذاکرات در وین به توافق منجر شود

داستان نفت کش ویتنامی «ســاتیس» ظاهرا به 
خیر و خوشــی به پایان رســید. دیروز سپاه اعلام کرد 
که نفت کش توقیف شده ساتیس پس از تخلیه نفت 
ایران در بندرعباس، با حکم قضائی آزاد شــد. سعید 
خطیب زاده، سخنگوی وزارت خارجه نیز در پاسخ به 
ســؤال «شرق» در این باره با تأیید این خبر توضیح داد 
که موضوع به لحاظ روابط ایران و ویتنام بدون هیچ 
مشــکلی فیصله یافته اســت: «درخصوص کشتی 
ویتنامی، همان طور که قبلا به رســانه ها گفته شــده 
بود، برای انتقال نفت ضروری بود که این کشــتی به 
آب های جمهوری اسلامی ایران هدایت شود. مسائل 
فنی با هماهنگی خوب میان ایــران و ویتنام مرتفع 
شــد. در طول این مــدت، هم خدمه و هــم کاپیتان 
کشــتی، دسترسی های کنسولی به ســفارت داشتند 
و بالعکس ســفارت نیز به آنها دسترســی داشــت. 
بعد از انجام تشــریفات هم این کشــتی، عصر دیروز 
[سه شــنبه] آب های ایران را ترک کرد». چهارشــنبه 
هفته گذشــته، ســپاه اعــلام کرده بــود، نفت کش 
متخلفــی را که با هدایــت نیروهــای آمریکایی در 
حال دزدیدن محموله نفت ایــران بوده در آب های 
دریای عمان ضبط کرده و به آب های سرزمینی ایران 
برگردانــده تا محمولــه آن پس گرفته شــود. کمی 
بعد از اعلام رســمی مشخص شــد نفت کش مورد 
بحث ویتنامی بوده اســت و به این ترتیب پای ویتنام 
هم به ماجرا باز شــد. در این میــان البته گزارش ها و 
ادعاهای مختلفی در این باره منتشر شد اما کمی بعد، 
تنکرترکرز، وب ســایت رصد نفت کش ها خلاصه ای 
از اطلاعــات خــود از ماجرا را شــرح داد تــا فرایند 
قرارگیری نفت ایران روی ساتیس مشخص و آشکار 

شــود که محموله ایــن نفت کش نفت ایــران بوده 
است. این وب سایت نوشت: «ساتیس محموله ۷۰۰ 
هزار بشــکه نفت ایران را در ژوئــن از «عمان پراید» 
در اســکله صحار عمــان دریافت کــرد. عمان پراید 
در اکتبر گذشــته دو میلیون بشــکه در ایــران بار زد. 
به ســاتیس در جولای/آگوســت اجازه ورود به بندر 
لانگکو در چین داده نشــد و به خاورمیانه برگشت». 
این وب سایت درباره وضعیت محموله چنین نوشته 
بود: «بازفروشنده نفت، (نفتی که از عمان پراید آمده 
بود) حالا در وضعیتی اســت که نفتــش را خریدار 
تحویل نگرفته و احتمالا پولش را هم نداده اســت. 
ایران در حال حاضر دارد نفت را به نفت کشی ایرانی 
به نام ریما منتقل می کند تا بشــود ساتیس رها شود 
و به ویتنام برود». تلاش «شــرق» برای اخذ تأیید این 
موضــوع که آیا چین پیش تر ایــن نفت را بازگردانده 

بوده، بی نتیجه باقی ماند. وب سایت تنکرترکرز البته 
از ماجرای مشابه دیگری که پیش تر اتفاق افتاده بود 
نیــز خبر داد: «نفت کش دیگری به نام وینســام هم 
هســت که در اواخر ژوئن بــا عمان پراید اس تی اس 
(انتقال کشتی به کشتی) داشــت. طبق گفته منابع 
امنیتی دریایــی، اوایل جولای وقتی این نفت کش در 
عمان بود ســپاه روی عرشــه اش آمد و آن را [ضبط 
کرد] و به اسکله بندرعباس بود. هنوز هم آنجاست. 
این وب ســایت همچنین تصویــری از یک نفت کش 
منتشــر کرد، با این توضیح که «ایــن تصویر کیفیت 
بالای ماهواره اسکای ست است که وب سایت پِلَنِت 
گرفته و وینســام را در اسکله بندرعباس ایران نشان 
می دهد، یک ماه بعد از اینکه ظاهرا توســط سپاه از 
عمان برده شــده. این اتفــاق در پنجم جولای ۲۰۲۱ 
وقتی که هنوز با عمان پراید وصل بود افتاده است». 

گزارش این وب ســایت این طور تمام شد: «بسیاری از 
شما احتمالا این را هم به خاطر می آورید که درست 
یک ســال پیش ریما هم از اســکله ای در خور فکان 
امارات [ضبط] و به ایران برده شــد. اسم اصلی اش 
گلف اسکای بود. آن را هم بعدش در بندرعباس پیدا 

کردیم».
 فاصله نیروهای ایران و آمریــکا به کمتر از ۳۰ متر 

رسیده بود
دیــروز همچنین فرمانــده نیروی دریایی ســپاه 
گزارش هایی درباره روند مواجهه نیروهای ســپاه با 
نیروهای آمریکایی داد و صحبت های طرف آمریکایی 
را که گفته بودند، تنها برای نظارت بر اقدام ایران در 
صحنــه بوده اند، رد کرد. دریادار علیرضا تنگســیری 
گفت: «تصاویر منتشرشــده به خوبــی و به طور گویا 
و انکارناپذیر صحنه مواجهه را ترســیم کرده است، 
فاصلــه ناوهای آمریکایــی با شــناورها و نیروهای 
مــا به کمتر از ۳۰ متر رســیده بود. اگر قــرار آنها بر 
نظارت بود، می توانســتند از فواصــل دورتر یا حتی 
با به کارگیری هواپیماهــا و پهپادها این کار را انجام 
دهنــد». تنگســیری افزود: «هنگامــی که نفت کش 
حامل نفت سرقت شــده ایران در حــدود ۴۰ مایلی 
مقابل ساحل جاســک و در آب های بین المللی قرار 
داشــت، یگان های منتخب، عملیات تصرف و انتقال 
نفت کش به آب های سرزمینی و ساحل کشورمان را 
آغاز کردند». این فرمانده ســپاه توضیح داد که بعد 
از اجرای عملیــات هلی برن، ناوهــای آمریکایی به 
صحنه نزدیک شده اند و در اطراف نفت کش آرایش 
جنگی گرفته اند و نیز در دو نوبت به انجام عملیات 

پرداخته اند که ناکام بوده اند. 

نفت کش ویتنامی بعد از تخلیه بار نفت، ایران را ترک کرد

پایان ماجرای ساتیس
مدیر تنکرترکرز: ساتیس از کشتی های ماجرای ونزوئلا نبود           �             خطیب زاده در پاسخ به «شرق»: مسائل با هماهنگی خوب میان ایران و ویتنام مرتفع شد

زینب اسماعیلى . روح اله نخعى

امــا پیــش از اعلام آزادی ایــن نفت کش و پــس از اعــلام این خبر، 
گمانه زنی ها و ادعاهای مختلفی از سوی منابع در فضای رسانه ای ایران 
منتشر شد. برای صحت سنجی برخی از این ادعاها، گفت وگویی با سمیر 
مدنی، مدیر وب سایت تنکرترکرز داشتیم که توضیح می دهد گزارش های 
تنکرترکرز بر چه مبنایی است. او همچنین برخی ادعاها و شایعات درباره 

ماجرای نفت کش را رد می کند.

  برخی می گویند ویتنام یا این کشــتی ویتنامــی در حال کمک به  �
آمریکا برای دزدیدن نفت ایران با این کشتی بود. فکر می کنید چنین 

تصوری حقیقت داشته باشد؟
خیــر؛ چون اگــر به خط زمانــی اتفاقات درباره ســاتیس نگاه کنید، 
خواهید دید که این نفت از عمان آمد، یعنی از کشــتی عمان پراید که بار 
نفت خام ایرانی داشــت، در اواخر ماه ژوئن. ساتیس بعد از آن مسیرش 
را به سمت لانگکو چین ادامه داد اما پذیرفته نشد و بدون تحویل نفت 

به خاورمیانه بازگشت.

  شما ویدئویی که سپاه منتشر کرد را دیده اید؟ کشتی ای که در این  �
ویدئو است ساتیس است؟

بله قطعا. عرشه نارنجی روشنش در تصویر هست و واضح است.
  به جز پرچم و اسناد رســمی آیا راه دیگری برای تشخیص مالک  �

محموله اش هست؟
درباره مالکیت نفت این [نکته در گزارش تنکرترکرز] بر اساس رصد 
ما از عمان پراید اســت که یک سال پیش شروع شد، وقتی اکتبر گذشته 

در جزیره خارک بار زد.
  ادعای دیگری که در ایران مطرح شده و دست به دست می شود،  �

این است که این کشتی هایی که ایران گرفته که بر اساس گزارش شما 
فکر کنم الان باید ریما یا گلف اسکای را هم به آنها اضافه کنیم، همان 
کشتی هایی هستند که آمریکا با سوخت ایرانی در مسیر ونزوئلا گرفت 

و این به نوعی پس گرفتن آنها بود. حقیقتی در این ادعا هست؟
خیر چون آن چهار کشتی یونانی کوچک تر بودند. سه تایشان فیزیکی 
جمع شــدند، در حالی که چهارمی بیش از یک ســال است که گم شده 

است. ایران بنزین را با نفت کش های افرامکس صادر نمی کند که خیلی 
بیش از حد بزرگ هســتند. ایران با انتقال محموله روی چندین کشــتی 
کوچک تر این کار را می کند که ریســک را پخش کند و همه آن کشتی ها 
هم هندی سایز یا حداکثر هندی مکس بودند. اسمشان بلا، برینگ، پندی 

و لونا بود.
  اینکه چین نفت کش ها را نپذیرد، نمونه های زیادی از این اتفاق  �

بوده اســت؟ اگر چنین بوده چه پرچمی داشــته اند، متعلق به کجا 
بوده اند و نفت کجا را حمل می کرده اند؟

این اولین نمونه ای اســت که از این اتفاق به ذهنم می رســد. شــاید 
نمونه های دیگری هم بوده اند. لااقل درباره ایران.

  می دانید چرا پذیرفته نشد؟ �
احتمالا به خاطر عملیات اس تی اس با عمان پراید. عمان پراید تحت 

قوانین او اف ای سی قرار گرفته بود. یعنی تحت تحریم های ثانویه.
  آیا این یعنی چین هیچ محموله نفتی از ایران را نمی پذیرد؟ �

نه این طور نیست. تحویل گرفته می شوند.

مدیر وب سایت تنکرترکرز:
ساتیس از نفت کش هاى ماجراى ونزوئلا نبود


